
   

 

1 
 

SW-OR.0012.22.2024 

 

Protokół z posiedzenia  

Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej  

w dniu 7 czerwca 2024 r. 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 
 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

2. Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2023 rok”. 

3. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński, otworzył posiedzenie Komisji, przywitał wszystkich zebranych. 

Poinformował o potrzebie dodania punktu porządku obrad: „Opiniowanie uchwały 

w sprawie zawarcia Wspólnego Oświadczenia o współpracy między Województwem 

Śląskim (Rzeczpospolita Polska), krajem związkowym Nadrenią Północną-Westfalią 

(Republika Federalna Niemiec) i regionem Hauts-de-France (Republika Francuska)” – 

przed punktem „Sprawy różne”. 

Zmieniony porządek obrad przyjęto jednomyślnie.  

 

PORZĄDEK POSIEDZENIA PO ZMIANACH: 
 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

2. Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2023 rok”. 

3. Opiniowanie uchwały w sprawie zawarcia Wspólnego Oświadczenia o współpracy 

między Województwem Śląskim (Rzeczpospolita Polska), krajem związkowym 

Nadrenią Północną-Westfalią (Republika Federalna Niemiec) i regionem Hauts-

de-France (Republika Francuska). 

4. Sprawy różne. 
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Ad. 2. 

Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2023 rok”. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Rozwoju i Transformacji Regionu, pani Stefania 

Koczar-Sikora, przedstawiła prezentację dotyczącą „Raportu o stanie województwa za 

2023 rok”. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Tomasz 

Papaj, zapytał o cele, zadania i efektywność biur w Brukseli, Abu Dhabi i Kijowie oraz 

o skuteczność projektów. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Rozwoju i Transformacji Regionu, pani Stefania 

Koczar-Sikora, powiedziała, że wszystkie projekty finansowane ze źródeł zewnętrznych 

mają konkretne wymierne wskaźniki efektywności. Niektóre zadania mają charakter 

ciągły (wspieranie drobnych imprez sportowych), inne, jak Industriada czy Juromania, są 

bardziej rozpoznawalne. 

Dyrektor Departamenu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, wyjaśniła, że przedstawicielstwo w Brukseli jest 

departamentem funkcjonującym w strukturze Urzędu Marszałkowskiego; główne 

zadania to promocja województwa śląskiego (turystyka, produkty regionalne) 

i zabezpieczanie udziału przedstawicieli zarządu w posiedzeniach Europejskiego 

Komitetu Regionów i dyskusjach Platformy Regionów Górniczych – przygotowanie 

merytoryczne do udziału w tych posiedzeniach i przygotowanie przebiegu wydarzeń. 

Biura w Abu Dhabi i Kijowie to rezultat projektu Global Silesia realizowanego przez 

ostatnie 4 lata, którego celem było promowanie województwa śląskiego jako najlepszego 

miejsca do inwestowania i wsparcie przedsiębiorców w zdobywaniu rynków 

zagranicznych. Temat internacjonalizacji prowadził Fundusz Górnośląski – partner tego 

projektu, jest on operatorem tych dwóch przedstawicielstw. Zadaniem biur jest 

stworzenie „soft landing zone” – platformy przyjaznej do wspierania firm we wchodzeniu 

na rynki, w tym ukraiński i rynki Zjednoczonych Emiratów Arabskich. Mamy tam 

zatrudnionych swoich przedstawicieli, którzy mają swoje „KPI” – kluczowe wskaźniki 

efektywności skoncentrowane na tym, ilu firmom udało się wejść na rynek, jak dużo 

zorganizowaliśmy wydarzeń o tematyce gospodarczej. Biuro w Abu Dhabi odnosi wiele 

sukcesów, mamy przykłady firm, które już zakotwiczyły się w Abu Dhabi. Współpraca 

z Kijowem została rozszerzona o przedstawicielstwo we Lwowie. Firmy są 
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zainteresowane wejściem w cały strumień pomocy nakierowanej na odbudowę Ukrainy. 

Koncentrujemy się na tym, żeby śląskie firmy wzięły aktywny udział w tym procesie. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Rozwoju i Transformacji Regionu, pani Stefania 

Koczar-Sikora, dodała, że często w Brukseli są organizowane spotkania, w których 

powinniśmy uczestniczyć stacjonarnie i nie ma potrzeby, żeby ktoś z departamentu 

merytorycznego leciał na np. dwugodzinne spotkanie, bo jesteśmy w kontakcie z panią 

dyrektor i przygotowujemy jej materiały (towarzyszyła nam w procesie negocjacji, 

uzgodnień) – to jest taka permanentna nasza reprezentacja i optymalizowanie procesu. 

Spotkania, które możemy obsłużyć na poziomie operacyjnym, nie wysokiego szczebla, 

bardzo często przejmuje już Biuro w Brukseli. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jan 

Kawulok, zwrócił uwagę na tematy zawarte w Raporcie związane z działalnością Komisji: 

handel zagraniczny (kontakty, które nawiązujemy, mają odzwierciedlenie w handlu; 

udział gospodarza w wyjazdach pomaga), aktywność współpracy zagranicznej, która 

zależy od obu stron, często słabnie ona po wyborach. Bardzo dobrze oceniam współpracę 

z krajem związkowym Nadrenią Północną-Westfalią i regionem Hauts-de-France. 

Współpraca ma podłoże także biznesowe i kulturalne; udział marszałka czy 

przewodniczącego Sejmiku i radnych wzmacnia pozycję. 

Co do biur, to nie ma idealnych rozwiązań, teraz wróciliśmy do stanu sprzed lat. 

Dyrektor Departamenu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, wyraziła opinię, że Komisja Współpracy Zagranicznej 

powinna sobie poszerzyć nazwę o „gospodarkę”, bo kwestia gospodarcza zawsze będzie 

obecna w tych relacjach. Za nawiązaniem współpracy z jakimś regionem partnerskim 

zawsze idzie komponent gospodarczy. Niemcy są naszym głównym partnerem, Czechy, 

Włochy, Wielka Brytania – na stronie https://invest-in-silesia.pl/ znajdują się stosowne 

raporty – głównie eksportujemy do krajów europejskich, stąd nasze działania związane 

z tym, żeby nasze firmy regionalne wychodziły poza Europę, żeby dywersyfikować 

odbiorców. 

Schemat współpracy wypracowany w Trójkącie Weimarskim przenieśliśmy na grunt 

współpracy z Czechami i Słowakami – podpisaliśmy w lutym oświadczenie trójstronne, 

w ramach którego realizujemy trzy projekty naprzemiennie w każdym z regionów. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani Alina 

Bednarz, zapytała o liczbę podpisanych umów międzynarodowych. 

https://invest-in-silesia.pl/
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Dyrektor Departamenu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, poinformowała, że jest ich 20. Byliśmy przygotowani 

na podpisanie porozumienia z prowincją Jeollanamdo w Korei Południowej, ale trzeba 

zachować zdrowy rozsądek, nie chodzi o podpisywanie, ale żeby współpraca była 

aktywna. Obecną liczbę porozumień jesteśmy w stanie aktywnie „skonsumować”. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński, wspomniał o zasadzie Pareto: 20% porozumień z regionami zabiera 

80% czasu i oddaje 80% efektów. Akurat Korei Południowej nie należy lekceważyć, jest 

to u nas spory inwestor. Następnie zapytał o efekty porozumienia z Brazylią. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Rozwoju i Transformacji Regionu, pani Stefania 

Koczar-Sikora, wyjaśniła, że Komisja Europejska ma platformę, która kojarzy regiony 

europejskie z pozaeropejskimi i zaproszono nas do kontaktu z regionami w Brazylii. 

W regionie Parana jest druga największa po Chicago Polonia na świecie. Profil społeczno-

gospodarczy w wielu wymiarach mamy podobny. Cała pierwsza faza współpracy była 

finansowana ze środków europejskich jako projekt. Tak więc jest to inny model niż 

zwykle, zostaliśmy wprowadzeni we współpracę poprzez rekomendację Komisji 

Europejskiej. Teraz były już obustronne wizyty, współpraca postępuje, ma spory 

potencjał, był szereg spotkań.  

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jan 

Kawulok, przypomniał o współpracy ze Stanem Nevada i zwrócił uwagę na 

funkcjonowanie w tym stanie polskiej służby zdrowia. Widać, że zaczynamy być 

partnerem w wielu obszarach. 

Dyrektor Departamenu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, zauważyła, że podejmując współpracę 

międzynarodową województwo nie tylko kieruje się tym, czy jest to perspektywiczny 

rynek i partner dla firm, ale w ramach Departamentu funkcjonuje Śląskie Centrum 

Obsługi Inwestora i Eksportera – zajmujemy się przyciąganiem inwestycji. 

Kapitał koreański jest jednym z największych inwestorów obecnie w województwie 

śląskim, powinniśmy starać się odpowiadać na zapotrzebowanie zgłaszane z Ambasady 

dotyczące wydawania zezwoleń na pracę przez Urząd Wojewódzki, a także dotyczące 

szkół międzynarodowych. Dzieci pracowników są wielojęzyczne, muszą być wożone do 

szkół do Krakowa. Jeśli chcemy przyciągać inwestycje koreańskie, musimy być w dialogu 

z Urzędem Wojewódzkim, musimy mieć szkoły międzynarodowe. 
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Jeśli chodzi o Prefekturę Gifu, to była to inicjatywa Ambasadora w Tokio, on połączył 

nasze regiony; przygotowujemy się już do udziału w EXPO 2025 w Osace. Prefektura Gifu 

ceni naszą ofertę turystyczną i kulturalną. Japończycy technologicznie i gospodarczo 

przeżywają aktualnie lekki kryzys, bo wyprzedza ich Korea, ale jest to społeczeństwo 

bogate, nastawione na doświadczenia turystyczne i kulturalne (Zespół Śląsk, rękodzieło 

itd.). Z kolei Abu Dhabi to okno na świat. Otwarli także swoje przedstawicielstwo 

w Katowicach, byli obecni na Europejskim Kongresie Gospodarczym, ten kapitał 

poważnie patrzy na województwo śląskie, a efekty namacalne przyjdą z czasem. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani Alina 

Bednarz, poprosiła o przybliżenie problemu szkół międzynarodowych. 

Dyrektor Departamenu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, wyjaśniła, że są to kompetencje gminy. Katowice 

mocno się nad tym zastanawiały, wszystko rozbija się o finanse. Ewidentnie jest to u nas 

słaby punkt. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński, powiedział, że region powinien z drugiej strony rozproszyć te osoby, 

nie kumulować w jednym miejscu. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Wojciech 

Kałuża, zauważył, że musiałaby to być szkoła prywatna, ze względu na potrzebę 

kształcenia w systemie brytyjskim. W szkole publicznej nie będzie możliwości 

prowadzenia edukacji w tym systemie. W subregionie południowym dzieci wożone są do 

szkoły międzynarodowej do Ostrawy. 

Dyrektor Departamenu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, podkreśliła, że województwo śląskie jest brane za 

wzór jeśli chodzi o dynamikę współpracy międzynarodowej – w ministerstwie, w Polskiej 

Agencji Inwestycji i Handlu. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jan 

Kawulok, zauważył, że szkoła musiałaby powstać w większym ośrodku – ze względu na 

finanse i siedziby firm w większych miastach. 

Dyrektor Departamenu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, zapowiedziała przekazanie radnym drogą mailową 

pakietu materiałów. 
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Ad. 3. 

Opiniowanie uchwały w sprawie zawarcia Wspólnego Oświadczenia o współpracy między 

Województwem Śląskim (Rzeczpospolita Polska), krajem związkowym Nadrenią Północną-

Westfalią (Republika Federalna Niemiec) i regionem Hauts-de-France (Republika 

Francuska). 

Dyrektor Departamenu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, powiedziała, że współpraca trwa nieprzerwanie od 

2001 roku, na poziomie krajowym jest traktowana jako wzorowy przykład regionalnego 

trójkąta. Naprzemiennie w każdym z regionów co roku odbywa się jedno z wydarzeń 

skoncentrowanych wokół spotkań ekspertów w zakresie gospodarki i innowacji, różnych 

obszarów kultury (Kulturatrium) i projektu pod nazwą Szczyt Młodzieży. W tym roku 

jesteśmy odpowiedzialni za Szczyt Młodzieży. 12 lipca planujemy podpisanie oficjalnego 

Oświadczenia o współpracy – przedłużamy realizację projektów na kolejne 5 lat. Do 

współpracy wszystkie trzy regiony chcą wprowadzić partnerów z Ukrainy, chcemy także 

stworzyć sieć współpracy między naszymi przedstawicielstwami w Brukseli i wzajemnie 

promować się na wydarzeniach międzynarodowych. Jest to dodatkowy zapis do 

Oświadczenia. Na realizację zadań jesteśmy zabezpieczeni pod względem finansowym. 

Mamy akceptację ministra zgodnie z procedurą dla regionów. Co ciekawe, gminy mogą 

podpisywać umowy międzynarodowe z innymi miastami bez zgody ministra, natomiast 

regiony są zobowiązane taką zgodę uzyskać. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński, wobec braku pytań i uwag, poddał projekt uchwały pod głosowanie:  

(ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 4. 

Sprawy różne. 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński, poprosił radnych o przesyłanie propozycji do planu pracy Komisji do 

końca 2024 i na 2025 rok. 

/Krótko przedyskutowano temat ewentualnego ustalenia stałego terminu posiedzeń 

Komisji./ 
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Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan 

Paweł Kobyliński, wobec braku pytań i uwag, zamknął posiedzenie Komisji. 

 
 
 
 
 
 
 
Paweł Kobyliński 
Przewodniczący Komisji 
Współpracy Zagranicznej 
i Integracji Europejskiej 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziła 
Ewa Blondzik 


